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Júlia Martinovičová pracuje ve včelařství od svých 12 let. K tomuto řemeslu ji přivedl její tatínek, který 

se včelám věnoval na sklonku svého života jako včelař z povolání. Následně ke včelaření přivedla i svého 

manžela, který je vyučený zootechnik a chtěl se věnovat zemědělství, ale vzhledem k tomu, že nemá 

prostorové zázemí – především pastviny, rozhodl se pro práci se včelami také. Později přešli od 

zájmového včelaření k profesionálnější práci. 

Půdu využívají pouze pro umístění včelstev a neobdělávají ji. Tato včelstva se v současné době nacházejí 

na několika místech v Dolním Liptově, zatímco medárium a včelařská dílna se nachází v Liptovských 

Revúcích. Pro tuto oblast je charakteristická produkce horských medů, ať už květových (z maliníku nebo 

lučních květů), nebo vysoce ceněných medovicových. Protože se zde nenachází žádná intenzivně 

obhospodařovaná oblast, jsou medy velmi čisté a kvalitní. 

K založení farmy významně přispěla podpora z programu rozvoje venkova evropských strukturálních 

fondů na pomoc začínajícím mladým zemědělcům. Podařilo se jim rozšířit farmu z původních 5 včelstev 

na současných téměř 200. Ve srovnání s jinými včelími farmami, které se intenzivně zabývají produkcí 

medu, je farma Julias stále malým rodinným podnikem, ale to, co je činí specifickými, je velké propojení 

mezi farmou a konečnými zákazníky. Zapojili se do projektu Adopce včelstev a později vyvinuli vlastní 

adopční program. Díky tomu má téměř každý úl na farmě svou adopci, což pomáhá nejen zvyšovat 

přidanou hodnotu produktů, ale také zajišťovat jejich prodej. Tím, že se farmáři spojí se zákazníkem na 

téměř přátelské bázi, budou velmi dobře vědět, kdo vyrábí jejich medikamenty, a zákazníci je zase 

poznají. To také přispívá k větší transparentnosti a důvěryhodnosti kvality produktů. Kromě několika 

stálých stanovišť budují také zázemí v podobě malé medárny, balírny a včelařské dílny. Jejich činnost 
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doplňují také vzdělávací aktivity, různé programy pro školy a rodiny, které sice nejsou přímo 

zemědělskou činností, ale přispívají k dobrému šíření jejich jména a uplatnění jejich produktů na trhu. 

Od původního záměru vyrábět med a další včelí produkty klasickým způsobem přeorientovali myšlení o 

medu a produktech také na horskou oblast, kde jsou výnosy medu několikanásobně nižší ve srovnání s 

jihem Slovenska. Začali přemýšlet o tom, jak dát svým produktům příběh a přidanou hodnotu. Přestože 

například medovicový med prodávají za o něco vyšší cenu než řepkový, vzhledem k nižší produkci tento 

cenový rozdíl nikdy nevyrovná ztráty způsobené zeměpisnou oblastí, ve které působí. Proto se z 

klasického včelařství musí mnohem více zaměřit na přímou práci se svými získanými nebo potenciálními 

zákazníky.  

Co se týče spolupráce s jinými zemědělci a farmami, tato spolupráce je především na úrovni výměny 

zkušeností nebo prosazování společných zájmů. Júlia je členem ASYF, zároveň je členem Slovenského 

svazu včelařů a v rámci členské základny spolu aktivně komunikují v obou svazech. 

Jejich farma je rodinného typu. Kromě Júlie a jejího manžela se na hospodaření podílí také Júliina tchyně, 

bratr a blízký rodinný přítel. Kromě toho se další členové rodiny podílejí především na sezónních pracích. 

Júlia a její manžel se snaží vštípit lásku ke včelám svému synovi, který také aktivně pomáhá na farmě, jak 

jen to jde. Pokud bude mít zájem převzít rodinnou farmu, bude mít dobré startovní podmínky. 

Farma se stále nachází ve stavu bouřlivého rozvoje. Je třeba stabilizovat některé procesy, a to jak výrobní, 

tak odbytové. Do budoucna chtějí vytvořit podmínky pro kočování a také pro druhotné zpracování 

surovin. Také chtějí přinést například vlastní značku medoviny a medového piva, stejně jako medovou 

kosmetiku a med smíchaný s bylinkami nebo ovocem. 
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